

ЧУВИЛО Иван Васильевич
CHUVILO Ivan Vasilievich
(08.10.1924 — 16.03.2001)

16 марта ушел из жизни выдающийся советский физик, один из основателей Лаборатории высоких энергий, директор ЛВЭ в 1966–1968 гг. профессор Иван Васильевич Чувило.

И.В.Чувило родился 8 октября 1924 г. Он принадлежал к поколению, которому пришлось свою молодость встречать в жестоких сражениях с фашизмом. В боях под Сталинградом И.В.Чувило был тяжело ранен.

После окончания МГУ в 1948 г. И.В.Чувило работал в Физическом институте АН СССР в лаборатории В.И.Векслера. За цикл исследований, в которых он участвовал, в числе ряда других сотрудников удостоен Государственной премии.

1 мая 1954 г. начался один из самых ответственных этапов деятельности И.В.Чувило — он принял приглашение В.И.Векслера и стал его заместителем по научной работе в Электрофизической лаборатории АН СССР.

В эти годы происходило формирование научного коллектива лаборатории: ежегодно приходили десятки молодых специалистов, велась разработка программы научных исследований, готовилась аппаратура, необходимая для будущих экспериментов на синхрофазотроне. И всюду Иван Васильевич успевал участвовать, советовать, помогать и руководить. Благодаря его заботе и вниманию выросли десятки высококвалифицированных специалистов — докторов и кандидатов наук, созданы уникальные физические установки и выполнены фундаментальные пионерские исследования по физике элементарных частиц и атомного ядра. И.В.Чувило внес исключительный вклад в организацию международного сотрудничества ЛВЭ со многими научными центрами мира.

После перехода из лаборатории в 1968 г. в Москву на должность директора Института теоретической и экспериментальной физики Иван Васильевич активно поддерживал сотрудничество физиков ИТЭФ и ЛВЭ.

Человек с большой буквы, И.В.Чувило навсегда останется в наших сердцах.

Дирекция ОИЯИ,
дирекция и сотрудники ЛВЭ

Professor Ivan Vasilievich Chuvilo, an outstanding Soviet physicist, one of the founders of the Laboratory of High Energies, Director of LHE in 1966–1968, deceased on 16 March.

I.V.Chuvilo was born on 8 October 1924. He belonged to the generation that had to meet their youth in the fierce struggle against fascism. In a battle near Stalingrad I.V.Chuvilo was seriously wounded.

After graduating from Moscow State University in 1948, I.V.Chuvilo started to work at V.I.Veksler's laboratory of the Physics Institute of the USSR Academy of Sciences. Among other researchers he was awarded the State Prize for a series of investigations in which he was involved.

1 May 1954 marked the beginning of the most crucial stages in I.V.Chuvilo's activity: he accepted V.I.Veksler's invitation and became Deputy Director for Research in the Electrophysics Laboratory of the USSR Academy of Sciences.

During these years formation of the laboratory's scientific staff was completed: dozens of young specialists arrived every year, a programme of scientific investigations was developed, equipment for the future experiments at the Synchrophasotron was prepared. And everywhere was Ivan Vasilievich to participate, advise, help and guide. Owing to his cares and attention, there grew dozens of highly qualified specialists, doctors and candidates of science; unique physics set-ups were constructed and fundamental pioneering research in physics of elementary particles and atomic nuclei was carried out. I.V.Chuvilo made an exceptional contribution to the organization of international cooperation of LHE with many world scientific centres.

After leaving the laboratory in 1968 to take up the post of Director of the Institute of Theoretical and Experimental Physics in Moscow, Ivan Vasilievich actively supported cooperation of the ITEP and LHE physicists.

I.V.Chuvilo, a remarkable man, will for ever live in our hearts.

JINR Directorate,
LHE Directorate and staff